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RAFAEL CORTÉS GERENT DE TMESA

“Tmesa és un cas d’èxit en la gestió, 
que s’ha sabut adaptar als canvis” 

Rafael Cortés està al capdavant de Tmesa des del maig d’aquest any. NEBRIDI ARÓZTEGUI

Laura Mangas 

ransports Munici-
pals d’Ègara (Tmesa) 
ha complert 30 anys 
aquesta setmana (l’1 
d’octubre), tres dèca-
des gestionant el ser-

vei d’autobusos de la ciutat. L’ani-
versari arriba en un moment de 
molta incertesa per la companyia. 
Sobre la taula està la decidida apos-
ta del govern local de municipalit-
zar la gestió dels autobusos. Parlem 
amb el seu gerent, Rafael Cortés, 
sobre el present i el futur de l’em-
presa.   
Quina és la situació contractual de 
Tmesa? La concessió va acabar el 
2009, però es podia prorrogar deu 
anys, oi? 
Sí, ara estem amb la darrera pròr-
roga, però la vida continua i l’1 de 
gener de 2020 els autobusos esta-
ran igualment al carrer. Haurem de 
continuar així fins que el govern lo-
cal prengui una decisió. 

 
No afecta el servei el fet que s’ha-
gin acabat els deu anys possibles 
de pròrroga? 
No, el transport és un servei públic 
bàsic. Primen els drets de mobilitat 
dels ciutadans i s’ha de trobar la 
manera de continuar garantint-los. 
El servei es dimensiona i es prepa-
ra per a les necessitats de la ciutat 
en cada moment. De fet, el passat 
mes de juny vam fer una ampliació 
del 10% en el servei. 
  
Hi ha inquietud en els treballadors 
per aquesta inestabilitat contrac-
tual i pel futur de l’empresa? 
Bé, sempre hi ha una mica d’incer-

Com afronta l’empresa aquest pe-
ríode decisiu si finalment el govern 
aposta per la municipalització del 
servei? 
Estem en un temps d’espera i no-
més podem esperar. Són situacions 
transitòries on pel que fa a la gestió 
i al servei res canvia. 

 
Si s’aposta per la gestió externa, 
Avanza, l’accionista majoritari de 
Tmesa (participada al 80% per 
Avanza i al 20% per l’Ajuntament) 
hi tornaria a concórrer? 
He de dir que jo sóc gerent de Tme-
sa i, per tant, represento tant a 
Avanza com a l’Ajuntament. Dit 
això, sí, si hi hagués un concurs per 
concessionar el servei, Avanza vol-
dria optar-hi.  

 
Quin valor afegit creu que aporta 
la gestió eminentment privada 
que suposa Tmesa?  
Jo puc parlar del nivell de coneixe-
ment que té Tmesa després de tants 
anys i del “know how” que aporta 
aquesta experiència acumulada. El 
millor exemple d’aquesta experte-
sa és com ha funcionat la gestió 
aquests 30 anys, com aquesta fór-
mula ens ha portat fins aquí, a te-
nir un servei que la gent valora 
molt. Crec que és un cas d’èxit. Ens 
hem sabut adaptar als canvis de la 
ciutat. En el cas de les noves estaci-

ons de Ferrocarrils de la Generali-
tat, per exemple. Allò que sembla-
va una amenaça ho hem sabut 
transformar en una oportunitat, i 
l’entrada en funcionament 
d’aquestes parades no ens va fer 
perdre viatgers, tot el contrari. Se-
guim creixent. La prova són els nú-
meros. Cada dia són més les perso-
nes que confien en Tmesa. Sempre 
hi ha coses a millorar, però els usu-
aris mostren una satisfacció molt 
elevada amb el servei que oferim. 

 
Està prevista ja l’arribada de cinc 
autobusos nous pel 2020 per tal de 
continuar renovant la flota? 
Sí. Estem preparant el contracte ro-
grama per l’any vinent i està previst 
que s’incorporin cinc autobusos 
més.  

 
Hi ha previstes altres inversions o 
novetats al servei pels mesos vi-
nents? 
Realment, la renovació de la flota 
és el més destacat. Ara estem cen-
trats a avaluar l’ampliació del ser-
vei que vam fer el juny passat. Vam 
ampliar les freqüències i vam avan-
çar l’hora d’entrada en funciona-
ment del servei al matí i el vam 
allargar al final del dia. Estem força 
contents de com està funcionant, 
tant en l’àmbit operatiu, com per la 
resposta de la demanda. 

De la Costa del 
Sol a Terrassa 
> Rafael Cortés (Barcelona, de-
sembre de 1975) és enginyer 
de camins i té formació en di-
recció i administració d’em-
preses. Va arribar a la gerèn-
cia de Tmesa el maig passat 
procedent de Màlaga, on exer-
cia com a gerent d’operacions 
de la divisió sud d’Avanza. Ac-
tualment també dedica part 
del seu temps a donar classes 
a la universitat i a escoles de 
negocis. S’ha posat al capda-
vant de Tmesa, una empresa 
fundada el 1989, que compta 
actualment amb una flota de 
67 vehicles, que tenen una an-
tiguitat mitjana de 8,4 anys, 
i 180 treballadors. Els usuaris 
valoren el servei amb una 
nota de 7,5.

Els últims anys hi ha hagut nom-
brosos incidents mecànics als ve-
hicles, inclosos alguns incendis als 
motors. S’ha aconseguit millorar 
l’estat de la flota? 
La situació és força millor per l’es-
forç inversor que s’ha fet els últims 
anys. Ara 16 cotxes són pràctica-
ment nous. Ha estat una millora 
important que s’ha vist reflectida 
en la qualitat del servei i la reduc-
ció de les incidències.  

 
Com es podrà implantar la prome-
sa electoral de TxT d’anar gratis en 
autobús a l’Hospital de Terrassa? 
Estem treballant per implementar-
ho. Hi ha diverses opcions que re-
quereixen algun tipus de desenvo-
lupament tecnològic. És viable fer-
ho i ho estem estudiant.  

 
Què destacaria d’aquests 30 anys? 
Jo destacaria la pujada dels viatgers, 
que l’hem duplicat en 30 anys. Vam 
arrancar amb 6,9 milions el 1989 i 
estem quasi en 14 milions. Hi ha 
qüestions opinables, però això són 
dades objectives. Crec que aques-
tes xifres tenen un valor especial en 
una ciutat com Terrassa. Normal-
ment, municipis que estan a prop 
d’altres ciutats grans amb un siste-
ma de transport potent, acostumen 
a tenir un servei urbà amb menys 
oferta i demanda perquè es fan ser-
vir altres mitjans de transports in-
terurbà, com pot ser aquí la Renfe 
o Ferrocarrils de la Generalitat. En 
canvi a Terrassa tenim un servei 
urbà de viatgers equiparable al de 
grans ciutats. A més, ens hem sabut 
coordinar i complementar molt bé 
amb aquestes altres xarxes interur-
banes. I tot i tenir el doble de viat-
gers, ho hem fet amb un equip di-
rectiu molt similar al de fa 30 anys. 
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tesa, però la continuïtat està garan-
tida. En un escenari de concurs, si 
arribés una altra empresa, hi hau-
ria una subrogació del servei. Òb-
viament, succeiria el mateix amb 
nosaltres o bé si s’opta per una al-
tra fórmula. La seguretat de la con-
tinuïtat hi és perquè la llei així ho 
contempla. La incertesa pot gene-
rar certa intranquil·litat, però no hi 
ha un clima d’intranquil·litat. 
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